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بخش خصوصی صادرات خود را محدود کرد
عضــو اتاق ایران با بیان اینکه اگر زمانی قرار بود ایران به ژاپن منطقه تبدیل 
شود امروز به سمت افغانستان شدن درحرکت است، گفت:به دلیل چالش های 
متعدد بخش خصوصی واقعی، صادرات خود را محدود کرده اســت. به گزارش 
خبرنگار مهر، علیرضا کلاهی، رئیس کمیســیون صنعت اتــاق بازرگانی ایران 
در نشست بررســی چالش ها و راهکارهای تأمین مالی اظهار کرد: بازار سرمایه 

نتوانسته است تا به امروز اطمینان را در سرمایه گذار ایجاد کند. 
بخش زیادی از ســرمایه کشور وارد حوزه املاک و مستغلات شده که بخش 
مولد نبوده و این سطح از رغبت برای ورود به بازار مسکن فقط نشانه یک بیماری 
جدی در اقتصاد است. عضو هیأت نمایندگان اتاق ایران تصریح کرد: اگر فضای 
اطمینان بخشی بر بازار سرمایه حاکم بود، سرمایه ها وارد حوزه مولد می شد چراکه 
بدون شــک بورس بهترین ابزار برای تقویت تولید است. در حوزه تولید، اعطای 
مشــوق برای جذب ســرمایه ضرورت دارد و در عین حال باید آنهایی که هنوز 
فعال هستند را حفظ کنیم و موازی با آن، سرمایه گذاری را تشویق کنیم. کلاهی 
تصریح کرد: البته باید توجه داشت که ساختار صنعتی در کل دنیا تغییر کرده و 
هزینه ایجاد یک واحد صنعتی بسیار بالا رفته است. در این شرایط راهی جز این 
نداریم که به زنجیره های ارزش جهانی وارد شویم. رئیس کمیسیون صنعت اتاق 
ایران افزود: متأســفانه در همین وضعیت حوزه تولید و صنعت به جایی رسیده 
که بخش خصوصی واقعی صادرات خود را محدود کرده چون با انواع چالش های 
داخلی مواجه اســت و علاوه بر هزینه های مالیاتی با پیمان سپاری ارزی و موانع 
تأمین مالی روبه روست. کلاهی گفت: امروز رقابت پذیری صنعتی ایران زیر سوال 
رفته است و اگر زمانی قرار بود ایران به ژاپن منطقه تبدیل شود؛ امروز به سمت 

افغانستان شدن در حرکت است. 

انتشار اطلاعات مالی ۲ هزار شرکت دولتی
 تا پایان سال

یک مقام مســوول ضمن اشاره به اینکه تا انتهای سال اطلاعات مالی ۲ هزار 
شــرکت منتشر می شود، گفت: سازمان هدفمندی، شرکت نیروی برق حرارتی 
و شــرکت پالایش و نفت آبادان زیان ده ترین شــرکت های دولتی هستند. به 
گزارش خبرگزاری مهر، بر اســاس اعــلام وزارت امور اقتصادی و دارایی، محمد 
عنبری مدیرکل دفتر امور شــرکت های دولتی وزارت امــور اقتصادی و دارایی 
درباره آخرین وضعیت انتشار صورت های مالی شرکت های دولتی اظهار کرد: در 
خصوص شرکت های دولتی مواردی که در سال ۱۴۰۱ حسابرسی شده اند، تا این 
لحظه به طور عمده صورت های مالی آنها آماده شــده است. وی بیان کرد: به جز 
شرکت های محدودی مانند شــرکت ملی گاز که هنوز حسابرسی آنها به اتمام 
نرسیده و دیر به حسابرس تحویل داده شده که البته این شرکت از موعد قانونی 
خود برای این منظور تخلف کرده اســت، اما صورت های مالی ســایر شرکت ها 

منتشر شده و یا به زودی منتشر می شود. 

تولید ۴۵۰۰ دستگاه ماشین آلات معدنی و راهسازی 
یک مقام مســوول گفت: از ابتدای سال تاکنون ۳ هزار و ۱۰۰ ماشین آلات 
معدنی و راه ســازی تولید شــده که این میزان تا پایان ســال به ۴ هزار و ۵۰۰ 
دستگاه می رسد. به گزارش خبرگزاری مهر، ابوذر جمشیدوند در یک گفت وگوی 
تلویزیونی اظهار کرد: سیاســت وزارت صمت، تأمین ماشــین آلات راهسازی و 
معدنی اســت بنابراین با توجه به سیاست های کلی نظام، قوانین مصوب مجلس 
و دستور صریح وزیر، نگاه بر این است که از ظرفیت و توانمندی تولیدات داخل 
اســتفاده شود تا بتوانیم با توجه به ســرمایه گذاری انجام شده، نیاز کشور را از 
طریق تولید کنندگان داخلی تأمین کنیم. مدیرکل دفتر صنایع ماشــین آلات 
معدنی و راه ســازی وزارت صمت افزود: از ابتدای ســال تاکنون ۳ هزار و ۱۰۰ 
ماشین آلات معدنی و راهسازی تولید شده که این میزان تا پایان سال به ۴ هزار 
و ۵۰۰ دســتگاه می رسد. جمشیدوند اضافه کرد: در سال ۱۴۰۱ رشد خوبی در 
تولید ماشــین آلات معدنی و راه سازی در مقایسه با سال ۱۴۰۰ داشته ایم؛ در 
ســال ۱۴۰۱ بیش از ۳ هزار و ۴۰۰ دستگاه از انواع ماشین آلات تولید شده، اما 

در سال ۱۴۰۰، تعداد تولید یک هزار و ۷۰۰ دستگاه بوده است. 

نوسان سکه در کانال ۳۰ میلیون تومان 
هر قطعه سکه تمام  بهار آزادی روز سه شنبه با ۲۰۰ هزار تومان افزایش نسبت 
به روز گذشته ۳۰ میلیون و ۵۵۰ هزار تومان قیمت خورد. بر اساس نرخ اعلامی 
اتحادیه صنف فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، نقره و سکه تهران، سکه بهار 
آزادی طرح قدیم با افزایش ۱۰۰ هزار تومانی قیمت نسبت به روز دوشنبه با نرخ 
۲۷ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان داد و ســتد شد. روزگذشته نیم سکه ۱۶ میلیون 
و ۸۰۰ هزار تومان، ربع سکه ۱۰ میلیون و ۹۵۰ هزار تومان و سکه گرمی نیز با 
نرخ پنج میلیون و ۹۰۰ هزار تومان معامله شد. دیروز هر گرم طلای ۱۸ عیار در 
بازار طلای تهران ۲ میلیون و ۵۷۸ هزار و ۷۰۰ تومان داد و ستد شد. بهای هر 
انُس طلا نیز در روز سه شنبه در بازارهای جهانی، نزدیک به ۲ هزار و ۳۵ دلار بود 

که نسبت به روز گذشته ۱۴ دلار افزایش داشت. 

رشد ۲۵۶۶ واحدی شاخص بورس
شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات روز گذشته با ۲۵۶۶ واحد افزایش، 
به ۲ میلیون و ۱۵۶ هزار و ۵۲۱ واحد رسید. به گزارش ایرنا، شاخص هم وزن بر 
خلاف شاخص کل یک هزار و ۴ واحد کاهش داشت و به ۷۵۸ هزار و ۵۷۴ واحد 
رسید. نمادهای »شــبندر، فولاد، فملی، پارسان، وبصادر و شپدیس« بیشترین 
تاثیر مثبت را بر شــاخص بورس داشتند. روز سه شنبه حدود ۶ میلیارد و ۳۹۴ 
میلیون سهم، اوراق مالی و حق تقدم در ۳۸۹ هزار معامله بورس تهران دادوستد 
شد و ارزش آن به حدود ۵۰ هزار میلیارد ریال رسید. شاخص فرابورس در پایان 
معاملات دیروز با ۴۰ واحد کاهش به ۲۶ هزار و ۲۰۶ واحد رســید. روزگذشته 
در بازار فرابورس ۵ میلیارد و ۹۸ میلیون سهم، اوراق مالی و حق تقدم به ارزش 

تقریبی ۱۰ هزار و ۷۹ میلیارد ریال در ۳۴۶ هزار معامله دست به دست شد. 

صعود بیت کوین رکورد زد
بــازار کریپتو با نزدیک شــدن به تایید صندوق های قابــل معامله در بورس 
بیت کوین صعود کردند و به گفته پلتفرم کوین دســک، قیمت بیت کوین برای 
اولین بار از ۳۰ مارس ۲۰۲۲ به بالای ۴۷هزار دلار رســید. به گزارش ایســنا به 
نقل از مارکت، صندوق های قابل معامله در بورس بیت کوین )ETF( در چند ماه 
گذشته مورد توجه همه قرار گرفته اند و باعث رشد ارزش ارزهای دیجیتال بزرگ 
شده اند، زیرا تایید آنها می تواند تغییردهنده بازی برای سرمایه گذاران ارز دیجیتال 
باشــد و بر اساس خبرهای منتشرشده ممکن است تایید این صندوق ها در این 
هفته اعلام شــود. هدف از راه اندازی این صندوق هــا ردیابی دقیق تر ارزش ارز 
دیجیتال خواهد بود. علاوه بر این، از آنجایی که این صندوق ها به جای مشتقات، 
بیت کوین را نگه می دارند، انتظار می رود مبادلات شــفاف تر صورت پذیرد. البته 
همچنان کارمزدی برای ســهامداران در قالب نسبت هزینه دریافت خواهد شد. 
مت هوگان، مدیر ارشــد سرمایه گذاری شرکت بیت وایز قبلا اشاره کرده بود که 
صندوق های قابل معامله در بورس بیت کوین می توانند نقدی موجود در فهرست 
ایالات متحــده را به میزان ۵۵ میلیــارد دلار جریان خالص ورودی در طول پنج 

سال آینده ثبت کنند. 
اکنون پیش بینی می شــود که عرضه این محصول در هفته جاری رخ دهد و 
سرمایه گذاران منتظر تایید کمیسیون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده هستند. 
بر اساس گزارش رسانه ای ایالات متحده، انتظار می رود آژانس از مهلت ۱۰ ژانویه 
اســتفاده کند تا تصمیم نهایی خود را در مورد چند درخواست به طور همزمان 
اعلام کند. با این حال، آژانس ابتدا باید پرونده های ۱۹b-۴ را تایید کند که در 
روز جمعه گذشته ارائه شدند سپس به فرم S-۱ مجوز دهد و بعد از آن می تواند 
ایــن مورد را اجرایی کند و صندوق ها می توانند در روز بعد معاملات خود را آغاز 
کنند. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۱. ۷۲ تریلیون 
دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل ۶. ۴۵ درصد بیشتر شده است. 
در حال حاضر ۵۳. ۲۰ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده 

که در یک روز ۰. ۴۱ درصد افزایش داشته است. 

تجارت

اخبار کوتاه

بازار 

بورس 

ارز دیجیتال

بررسی شاخص فلاکت در پایان پاییز ۱۴۰۲ 
نشان می دهد اســتان چهار محال و بختیاری 
بیشترین فلاکت را در میان استان های کشور 
داشته است و تهران نیز کمترین در میان سایر 
استان ها بوده اســت. هم چنین باوجود کاهش 
کلی این شاخص در سال اخیر برای کل کشور، 
میــزان فلاکــت در ۱۴ اســتان افزایش یافته 
اســت. به گزارش اکوایران، شاخص فلاکت به 
عنوان یکی از مهم ترین شاخص های اقتصادی 
اندازه گیری رفاه برای پاییز امسال قابل بررسی 
است. این نرخ از مجموع دو نرخ بیکاری و تورم 
ســالانه به دســت می آید. بیکاری و تورم دو 
شاخصی هستند که اثر مستقیمی بر وضعیت 
زندگی مردم دارند. بیکاری منبع درآمد افراد را 
قطــع می کند و تورم، به معنای افزایش قیمت 
کالاها و خدمات، آن هــا را برای مصرف دچار 
مشکل می کند. بنابراین هر دو شاخص بر سطح 
رفاه اثری جدی می گذارند. بررســی ها نشــان 
می دهد شــاخص فلاکت کشور در پایان پاییز 
۱۴۰۲ برابر با ۵۲ واحد بوده که نسبت به پاییز 
۱۴۰۱ به مقدار ۱. ۲ واحد کاهش یافته است. 
در این میان بررســی وضعیت این شاخص به 
تفکیک اســتان ها نشان می دهد چهار محال و 
بختیاری رکورددار فلاکت در پاییز امسال بوده 
است. نسبت به پاییز سال گذشته نیز فلاکت در 

۱۴ استان بیشتر شده است. 
چهار محال و بختیاری 

در صدر شاخص فلاکت در پاییز 
اندازه گیــری رفــاه مردم یــک منطقه به 
شیوه های مختلفی انجام می شود و شاخص های 
مختلفــی بــرای آن وجود دارد. یکــی از این 
شــاخص ها، شــاخص فلاکت اســت که در 
آن مجموع نــرخ تورم ســالانه و نرخ بیکاری 
محاســبه می شــود. هر چه عدد این شاخص 
بالاتر باشد ســطح فلاکت زندگی افراد بیشتر 
اســت. پیامــد افزایش فلاکــت افزایش جرم 
و جنایــت، نا آرامی های اجتماعــی و افزایش 
نااطمینانی اقتصادی و در نتیجه کاهش تمایل 
سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری خواهد بود. 
از آنجــا کــه توزیع بیکاری و تورم در ســطح 
کشور یکسان نیست، هر استان شاخص فلاکت 
متفاوتی دارد. بررسی ها نشان می دهد در میان 
استان های کشور استان چهار محال و بختیاری 
بیشترین نرخ فلاکت را در پاییز امسال داشته 
اســت. نرخ فلاکت در این استان برابر با ۶۳. ۲ 
واحد بوده که از مجموع نــرخ بیکاری برابر با 
۱۱. ۵ درصــد و نرخ تورم ســالانه برابر با ۵۱. 

۷ درصد حاصل شده اســت. بنابراین می توان 
گفت این اســتان از نظر وضعیــت اقتصادی 
شــرایطی چالش برانگیز را تجربــه می کند و 
مــردم آن کیفیت زندگی پایینــی دارند. یزد، 
لرستان و کرمانشاه دیگر استان هایی بوده اند که 
فلاکت بالایی داشته اند. این در حالی است که 
پایین ترین شــاخص فلاکت در این فصل برای 
اســتان های تهران، ســمنان و مازندران بوده 
است. کمترین نرخ فلاکت در میان استان های 
کشور در استان تهران برابر با ۴۴. ۶ واحد بوده 

و در این استان نرخ بیکاری ۵. ۴ درصد و تورم 
ســالانه ۳۹. ۲ درصد به ثبت رسیده است. با 
وجود کاهش کلی شــاخص فلاکت در سطح 
کشور، میزان این شاخص در ۱۴ استان کشور 
نسبت به پاییز سال قبل بیشتر شده است. در 
این میان بیشــترین افزایش فلاکت در استان 

یزد رخ داده است. 
افزایش فلاکت در 14 استان 

در یک سال اخیر
بالا بودن نرخ فلاکت در کشور در سال های 

اخیر بیشــتر از جانب تورم بوده اســت تا نرخ 
بیکاری. با این حال کاهش نســبی تورم و نرخ 
بیکاری در یک ســال اخیر ســبب شده نرخ 
فلاکت نیز در کشــور مقداری کاهش یابد. به 
طوری که از ۵۳. ۲ در پاییز سال گذشته به ۵۲ 
واحد در پاییز امسال رسیده است. به دنبال این 
کاهش کلی، در ۱۶ استان کشور نیز فلاکت کم 
شده و در دو استان تغییری نکرده است. با این 
حال در این مدت در ۱۴ استان میزان فلاکت 
افزایش یافته است. بررســی ها نشان می دهد 

شــاخص فلاکت در استان اصفهان ۶. ۳ واحد 
نسبت به ســال قبل بیشتر شده که بیشترین 
میزان افزایش فلاکت در بین استان های کشور 

در این یک سال است. 
شــاخص فلاکت در پاییــز ۱۴۰۱ در این 
استان برابر با ۵۲. ۹ بود که در پاییز امسال به 
۵۹. ۲ واحد رسید. یزد، چهار محال و بختیاری 
و قم دیگر اســتان هایی هستند که در این یک 
سال فلاکت آن ها بیشتر شده و در نتیجه سطح 

رفاهی مردم آن ها کاهش یافته است. 

یــک اقتصــاددان معتقد اســت: من باز 
هم معتقــدم که با نامه وزیر اقتصاد مشــکل 
اف ای تی اف حل نمی شــود، چــون بدون دو 
لایحه پالرمو و CFT، درخواســت ما مشمول 
بررسی و صحت سنجی قرار نخواهد گرفت. در 
حالی که به نظر می رسد موضع دولت رییسی 
درباره اف ای تــی اف تغییر کرده و وزیر اقتصاد 
در نامه ای اعتراضی، خواســتار حذف نام ایران 
از ذیل توصیه ۷ و سایر اسناد مرتبط این نهاد 
با قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل 
متحد شده است که اقتصاددانان معتقدند که 
با یک نامه، مشــکل اف ای تی اف حل نخواهد 
شد. این در شرایطی است که مسوولان کنونی 
پیــش از این بارها نســبت به عــدم ضرورت 
پیوستن ایران به اف ای تی اف اظهارنظر کرده اند 
و تــلاش دولت روحانی برای خــروج ایران از 
لیست ســیاه این گروه را با ترجمان سیاسی 
تفســیر کرده اند و حتی آن را موضوع بســیار 
کم اهمیت در اقتصاد کشور دانسته اند، اما گویا 
در حال حاضر با توجه به مشــکلات اقتصادی 

تغییر موضع داده اند. 
به گزارش خبرآنلاین،ایران در سال ۲۰۰۹ 
برای نخستین بار در فهرست سیاه گروه ویژه 
اقدام مالی )FATF( قــرار گرفت، اما در پی 
تلاش دولت روحانی در اواخر سال ۱۳۹۴، نام 
ایران از این فهرســت با تصویب قانون مبارزه 
بــا تامین مالی تروریســم به تعلیــق درآمد. 
براین اساس به ایران مهلت داده شد تا برنامه 

عملیات توافقی شامل ۴۱ بند را به طور کامل 
انجام دهد، امــا به دلیل مخالفــت نهادهای 
بالادستی با دولت و تعلل در تصمیم گیری بر 
الحاق به کنوانســیون های پالرمو و سی اف تی، 
مجددا ایران در اســفندماه ۱۳۹۸ به فهرست 

لیست سیاه اضافه شد. 
چرا اف ای تی اف تشکیل شد؟

حــال با وجود گذشــت ۲ ســال و نیم از 
دولت ســیزدهم، وزیــر اقتصاد بــه تازگی از 
نامه اعتراضی خود به گــروه ویژه اقدام مالی 
)FATF( خبر داد که در آن خواســتار حذف 
نام ایران از ذیل توصیه ۷ و سایر اسناد مرتبط 
این نهــاد با قطعنامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت 
ســازمان ملل متحد شده است؛ اگرچه برخی 
اقتصاددانان معتقدند که مشکل اف ای تی اف با 
نامه وزیر اقتصاد یا دولت حل نمی شود. وحید 
شقاقی، اقتصاددان در گفت وگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین در ایــن خصوص می گوید: ما باید 
عمیق تر به این موضوع بپردازیم. اف ای تی اف، 
یک نهاد رسمی بین المللی مثل سازمان ملل یا 

بانک جهانی نیست.
 اف ای تی اف یک نهاد غیررسمی و غیردولتی 
اســت؛ یعنی وابســته به دولت یا کشورهای 
خاصی نیست. وی می افزاید: از سال ۲۰۱۱ و 
۲۰۱۲ بحث اف ای تی اف مطرح شد. گروهی از 
کشورها که گردش مالی بالایی داشتند، کنار 
هم نشستند و با یک سری اهدافی، گروه اقدام 
ویژه با یک قواعد و اصولی تشکیل دادند و اگر 

اشــتباه نکنم، حدود ۵۲ قاعده تعریف کردند؛ 
آن هم با هدف شفافیت گردش مالی در جهان. 
این اقتصاددان تصریح می کند: ما از این ۵۰ و 
اندی قاعده و اصــول، بخش های عمده را در 
داخل کشــور از گذشته داشتیم، ولی اختلاف 
بر ســر ۲ یا ۳ قاعده یا بر ســر دو سه موضوع 

وجود داشت. 
کــه  کاری  می شــود:  متذکــر  شــقاقی 
اف ای تــی اف می کنــد، فقــط دســته بندی 
کشورهاســت؛ به طوری که کشورها را در سه 
دسته سفید، خاکستری و سیاه قرار می دهد. 
کشورهایی که در دسته سفید قرار می گیرند، 
ریسک مالی پایین و شفافیت مالی حداکثری 
دارند. بانک های جهان هم به این لیســت نگاه 
می کنند و اگر کشــوری در لیست سفید قرار 
داشته باشد، یعنی بانک های آن کشور ریسک 
پایین و شفافیت بالایی دارد و بر این اساس، با 
این کشــور تعامل می کنند. وی با بیان این که 
بانک های جهان، تابع دولت ها نیستند؛ چراکه 
به طور عمده خصوصی هستند، می گوید: اگر 
کشوری در لیست خاکستری قرار داشته باشد، 
به این مفهوم اســت که تلاش می کند ریسک 
گــردش مالی اش را پایین بیاورد و شــفافیت 
مالی را بالا ببــرد و نیز قواعد را تثبیت و اجرا 
کند، ولی هنــوز کار را نهایی نکرده، بنابراین 
در لیست خاکستری قرار دارد. این اقتصاددان 
می افزاید: لیســت خاکســتری، لیست انتظار 
است. یعنی اگر قواعد به طور کامل اجرا شود 
و صحت سنجی و راستی آزمایی صورت گیرد، 
کشورها در لیست سفید قرار می گیرند. شقاقی 
عنوان می کند: در لیست سیاه هم کشورهایی 
قرار دارند که همــه ۵۲ قاعده را نپذیرفتند و 
هنوز شــفافیت حداکثری را ندارند و ریسک 
مالی و پولی شان بالاســت. ما الان با تعدادی 
محدودی از کشورها در این لیست قرار داریم. 
این اقتصاددان در ادامه می گوید: کشور ما در 

دولت گذشته دو لایحه مناقشه انگیزی که باید 
طی می شــد را به مجلــس ارائه کرد، مجلس 
هم با دولت گذشــته اختلافی بر ســر این دو 
لایحه داشت. این دو لایحه به مجمع تشخیص 
مصلحــت رفت و بحث هایی صورت گرفت، اما 
در نهایت تا آن جایی که می دانم، به جمع بندی 
نرســیدند و کار متوقف مانــد. به این ترتیب، 

همچنان ما در لیست سیاه ماندیم. 
شــقاقی می افزاید: دولت سیزدهم هم که 
روی کار آمد، ما شاهد بودیم که ۲ سال و اندی 
اصلا بحث اف ای تی اف در مباحث مطرح نشد. 
اما حالا من شنیدم وزیر اقتصاد یک نامه ای را 
برای گروه ویژه اقدام مالی نوشته که درخواست 
کرده که ما را از لیســت سیاه در بیاورند. وی 
تاکید می کند: اما نکته این جاســت که مساله 
اف ای تــی اف، با نامه وزیر اقتصاد یا دولت حل 
نمی شــود، یعنی این ها حلال مساله نیستند. 
اصل، دو لایحه ای است که باید تعیین تکلیف 
شــود؛ یکی لایحه عدم حمایت از پولشویی و 
دیگری، لایحه عدم حمایت از تروریسم است. 
این اقتصاددان متذکر می شــود: ایراد کار هم 
این است که در کلیدواژگان، اختلاف نظر وجود 
دارد. بعد از بحث تحریم های کاتسا که در زمان 
ترامپ تصویب شد، آمریکایی ها بخشی از سپاه 
پاســداران را جزو نیروهای تروریستی قلمداد 
کردند. با تصویب کاتسا، آقای سیف، رییس کل 
وقت بانک مرکزی را تحریم کردند و برچسب 
حمایــت از تروریســت به او زدنــد. برخی از 
مسوولان کشور هم همین برچسب را خوردند. 

بر این اساس، مساله در کلیدواژگان است. 
فقط این گونه از لیست سیاه 

بیرون می آییم
شــقاقی تاکیــد می کند: موضــوع به این 
راحتی ها نیســت که ما فکر کنیم با نامه وزیر 
اقتصاد، مشــکل اف ای تی اف حل می شود. اگر 
دولت فعلی می خواهد ایران از لیســت ســیاه 

اف ای تی اف حذف شــود، باید دو لایحه ای که 
قبلا وجود داشته است، همان ها را دوباره مطرح 
کند و یا اصلاحاتی روی آن ها داشــته باشد و 
دوباره به مجلــس ارائه کند و مراحل تصویب 
طی شود تا تبدیل به قانون شود. در این حالت، 
ما می توانیم به لیســت خاکستری بیاییم. وی 
می گویــد: بر این اســاس، مــن می گویم که 
مشکل، با نامه وزیر اقتصاد حل نمی شود؛ باید 
لوایح مطرح شــود. این اقتصاددان می افزاید: 
همان طور که گفتم، اف ای تی اف یک سازمان 
غیررسمی است و فقط وقتی لیست ها را اعلام 
می کند، بانک های دنیا و حتی بانک های چین 
و روســیه هم حاضر نمی شوند همکاری کنند 
با بانک های کشــورهایی که در لیســت سیاه 
هســتند. یا وقتی می خواهند همکاری کنند، 
بیــن ۱۰ تا ۲۵ درصد هزینــه مبادلات را بالا 
می برند. شــقاقی عنوان می کند: این نشــان 
می دهد که ما بین ۱۰ تا ۲۵ درصد باید هزینه 
لیست سیاه بودن را پرداخت کنیم و این یعنی 
هزینه مبادلات ما نسبت به سایر کشورها ۱۰ 

تا ۲۵ درصد گران تر تمام می شود. 
وی تصریــح می کند: من بــاز هم معتقدم 
که با نامــه وزیر اقتصاد مشــکل اف ای تی اف 
حل نمی شــود، چون بــدون دو لایحه پالرمو 
و CFT، درخواســت ما مشــمول بررسی و 
صحت ســنجی قرار نخواهد گرفــت. اگر این 
دو لایحه فرآینــد تصویب را طی کند، ما تازه 
می توانیم نامه بزنیــم که این لوایح را تصویب 
کردیم و می خواهیم اجرا کنیم. بعد تازه ما را 
به لیست خاکستری می آورند. این اقتصاددان 
خاطرنشــان می کند: اگر این اتفاق هم بیفتد، 
ممکن اســت ۲، ۳ سال زمان ببرد که تازه به 
لیست خاکستری بیاییم. حالا این که این لوایح 
تصویب شود یا نشود، مساله پیچیده ای است؛ 
چراکــه همان طور که گفتم، بر ســر ماهیت 

کلمات و واژگان اختلاف نظر وجود دارد. 

ارزیابی عضو هیات علمی دانشگاه خوارزمی از نامه وزیر اقتصاد:

با نامه مشکل اف ای تی اف حل نمی شود

گزارش

با وجود خرید هواپیماهای جدید در دولت ســیزدهم همچنان بلیت هواپیما 
کمیاب اســت و طی روزهای گذشــته در سایت های معتبر خرید بلیت هواپیما 
شــاهد افزایش قیمت بلیت هستیم. به گزارش خبرنگار مهر، طی روزهای اخیر 
شکایت های زیادی از ســوی مردم به خبرنگار مهر رسیده و مسافران از کمبود 
»بلیت هواپیما« و گرانی آن گلایه دارند، این در حالی است که محمد محمدی 
بخش، رئیس سازمان هواپیمایی طی ماه های اخیر اعلام کرده بود که از ابتدای 
دولت ســیزدهم، ۵۰ فروند انواع هواپیما و هلیکوپتر وارد کشور شد که به مرور 
وارد چرخه پرواز شــده است اما برای پاسخ به نیاز فعلی ۵۵۰ فروند هواپیما نیاز 
است که در حال حاضر فقط ۱۷۵ هواپیمای فعال در فرودگاه های کشور نشست 
و برخاست دارند. همچنین در ادامه، مهرداد بذرپاش وزیر جوان راه و شهرسازی 
از خریــد تعدادی هواپیما طی هــر ماه خبر داد و گفت: بــا وجود تحریم های 
ناجوانمردانه در صنعت هوایی کشــورمان، تاب آوری این صنعت روز به روز در 
حال افزایش اســت و توســعه ناوگان نیز از روش های مختلف در حال پیگیری 
است. به گفته بذرپاش، در دولت سیزدهم تقریباً هرماه تعدادی هواپیما خریداری 
می شود و تا پایان دولت تعداد قابل توجهی هواپیما به ناوگان حمل ونقل هوایی 
کشور اضافه می شود. اما خروجی فعلی خرید بلیت مسافران با اظهارات مسئولان 
همخوانــی ندارد. طی ماه های اخیر افزایش ۲۹ درصدی قیمت بلیت هواپیما در 
جلسه ستاد تنظیم بازار موافقت شد؛ اما این افزایش قیمت مورد تأیید ایرلاین ها 
نبود و آن ها نســبت به این روند اعلام کردند که این افزایش قیمت برای آن ها 
صرفه اقتصادی ندارد و طبق قانون مصوب مجلس، نرخ بلیت هواپیما آزادسازی 
شده و نباید ستاد تنظیم بازار در این حوزه ورود کند. اما حال، با رصد سایت های 
معتبر فروش بلیت متوجه افزایش قیمت های بلیت در تمام مقصدهای کشــور 
خواهیم شــد. پرواز تهران- کیش به قیمت ۲ میلیون و ۵۸۰ هزار تومان رسیده 
که تا ماه قبل به قیمت یک میلیون و ۳۰۰ هزار تومان تا یک میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان فروخته شــده بود، اما در ماه جاری پروازها به کیش یا تکمیل بوده و یا با 

قیمت بالای یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان عرضه می شود. ماه های دی، بهمن و 
اسفند اوج پرواز کیش بوده و مسؤولان برای توسعه گردشگری باید تمهیداتی را 
در این زمینه اتخاد می کردند. بر اساس دستورالعمل سازمان هواپیمایی کشوری 

ایرلاین ها باید تا ۲۹ درصد افزایش قیمت را اعمال کنند، که برای بلیت هواپیمای 
کیــش محدوده قیمتی یک میلیون و ۳۰۰ تا یک میلیــون و ۵۰۰ هزار تومان 
باید باشــد که ایرلاین ها این دستورالعمل را رعایت نمی کنند. نمونه دیگر پرواز 
تهران- مشهد است که به قیمت یک میلیون و ۹۸۱ هزار تومان نیز رسیده است 
در صورتی که قیمت این بلیت در محدوده یک میلیون و ۳۰۰ هزار تومان است. 

گران  فروشی بلیت با وجود خرید هواپیماهای جدید

بررسی وضعیت تورم و بیکاری در استان های ایران نشان می دهد

افزایش شاخص فلاکت در 14 استان

 

زمینه ایجاد بستر فساد و سودجویی اقتصادی در صادرات چیست؟
ادامه از صفحه 1

 بر اساس توضیحات این فعال صنعتی که خود از صادرکنندگان قیر کشور 
است، صادرات قیر برای تأمین مالی از سوی شرکت های بزرگ به دلیل پاره ای 
تصمیمات و سیاســتگذاری های غیرکارشناسی، تا کنون هم موجب کاهش 
ارزآوری صنعت قیر کشور شده و هم زمینه سودجویی  و تخلفات کلان را از 
سوی شــرکت های غیرمرتبط فراهم کرده است. به گفته وی، بر این اساس 
بود که انجمن قیر ایران، پیشنهادات خود را برای اصلاح روندهای فسادزا در 
نامه های جداگانه به وزارت اقتصاد و دارایی همچنین سازمان توسعه تجارت 
ارسال کرده و به استناد قوانین خواستار هدایت منابع بانکی به سمت خرید 

مواد اولیه برای تولید شده است. 
عامری با اشاره به تاثیر برخی رویه ها و سیاست های نادرست بر شکل گیری 
بســترهای فساد اظهار امیدواری کرد که کشف تخلفاتی مشابه واردات چای 
سیاه از سوی شــرکت »چای دبش« بتواند زمینه ساز بازبینی مقررات برای 
جلوگیری از رخدادهای مشابه باشد. بسیاری از تحلیلگران، فساد در پرونده 
»چای دبش« را به مثابه قله کوه یخی می دانند که به دلیل برخی سیاست های 
غیرکارشناسی و یک سویه نگر در حوزه ارزی و تجارت خارجی به وجود آمده 
و پدیدار شــده است، اما بخش اعظم این کوه یخ، یعنی زمینه های مفسده زا، 

هنوز زیر آب است؛ زمینه هایی که نه تنها در مقوله واردات چای سیاه، بلکه 
در صادرات و واردات بسیاری از کالاها، فرصت سودجویی و آسیب به صنایع 
مختلف را فراهم کرده اســت و متاسفانه همچنان وجود دارد. این در حالی 
است که حسب فرمایشات مقام معظم رهبری و نامگذاری سال های اخیر در 
راســتای اهمیت تولید انتظار می رفت اعتبارات و تسهیلات به تولیدکننده و 
در راستای تأمین نقدینگی برای خرید مواد اولیه یا تجهیزات تعلق گیرد؛ اما 
تخصیص اعتبارات به خرید محصولات، علی الخصوص در مورد کالایی مانند 
قیر که نقدشوندگی بسیار بالایی دارد، زمینه ایجاد فساد را فراهم آورد و این 

رویه همچنان ادامه دارد. 
 بــا این مقدمه، اصلاح روندهای معیــوب و ناکارآمد مانند هدایت منابع 
و اعتبارت بانکی در مســیر رشــد تولید، اقدامی ضروری اســت تا راه تکرار 
رخدادهای مشــابه یک بار برای همیشه بسته شود. راه حل نهایی جلوگیری 
از بروز مفاســد اقتصادی برای کالاهای اساسی که امکان نقد شوندگی بالایی 
دارند این است که صادرات صرفا توسط تولید کننده انجام شود که هم تمام 
ســرمایه گذاری این صنعت در کشور را انجام داده و هم به لحاظ تخصص و 
اشــراف کامل به تمام جوانب، ضمن اتخاذ تصمیمات منطقی، کارشناسی و 

تأمین کننده منافع کشور، پاسخگو نیز هست . 


